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Rozhodli jsme zpracovat příběh paní Věry Totuškové a její pohled na socialismus z pohledu běžného 

občana. Paní Totušková se narodila v březnu roku 1945 v obci Líšťany na severu Čech. Na svoje dětství 

vzpomíná hezky, hlavě z důvodu, že měla volnost. 

 

„Myslím, že jsem byla šťastná v té době, horší to bylo, když už zavřeli obchod a nastalo takové to 

období tuhé, protože bylo spoustu udavačů. 

 

Rodiče paní Totuškové vlastnili v Líšťanech obchod se smíšeným zbožím, kvůli kterému ji bylo podle 

jejich slov neustále přetřásáváno, že je z dělnické rodiny. 

 

Když jsem se přihlásila na pedagogickou školu, tak jsem nebyla přijata z důvodu, že nejsem 

z dělnické rodiny, protože děti z dělnických rodin byly všude přednostně přijímány. 

 

Na pedagogickou školu se nakonec dostala na odvolání. Celý život pak prožila v mateřské škole.  

To, že je v ostatních zemích jiný režim jako malá vůbec nevnímala. Poprvé do zahraničí s cestovní 

kanceláří jela v 60. letech.  

 

Když jste přišel na řadu, tak jste řekla, Bulharsko, a musel jste to doříct jo, to vám nedali ani výběr, 

tak jsem řekla Bulharsko a poprvé jsem letěla letadlem. 

 

Okupaci Československa vojsky Varšavské smlouvy v roce 1968 paní Totušková prožívala na venkově u 

rodičů v severních Čechách, kde byl podle ní v podstatě klid. 

 

My jsme seděli teda u rádia, seděli jsme u rádia, poslouchali jsme rádio a zapisovali jsme: Call der 

Bilak… zrádcům my jim ukážeme, nic jsme neukázali, nestalo se nic. 

 

Svůj život po okupaci popisuje takto. 

 

Byl šedivej no, skončily veškeré naděje na nějaký lepší život. 



Shánění nábytku a ostatního vybavení domácnosti nám paní Totušková přiblížila jako složité a 

zdlouhavé. 

Třeba my jsme si zařizovali domácnost a sháněli jsme nábytek, ale ten byl neprodejnej, to vám 

řekli, to si musíte udělat objednávku a čekat. Tak my jsme udělali objednávku, objednávky už jsou 

vyčerpané, to byla prostě neřešitelná situace. Brali jsme si půjčky, ale ty půjčky byly většinou 

bezúročné. 

Po sametové revoluci začala paní Totušková velmi cestovat a zároveň to vidí jako největší výhodu 

kapitalismu. Také se jí na demokracii líbí možnost podnikání, velký výběr zboží, nebo že jsou všechny 

stavby opravené. Paní Totušková nám také pověděla o chybách, které provázely začátek 90. let. 

Harvardské fondy nás připravily o celou flotilu, všechny lodě prostě přišly do vlastnictví 

barbarských fondů Viktora Koženého.  

Na dnešní době by ale také změnila spoustu věcí. 

Třeba co mi vadí, že je město je úplně plný všude auta, člověk se bojí pomalu přejít po přechodu, 

my jsme si hrály na silnicích.  

Určitě bych nedovolila nikdy, aby se dostaly strategické suroviny jako voda a půda do rukou 

cizinců. Zrušila bych daňové ráje, protože kdo tady bydlí, tak ať tady i platí.  

I když má tento režim spoustu problémů, tak v něm žiju ráda, je zajímavější, pestřejší, jsem na 

světě ráda. 

 

 

 

 


